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A FELDERÍTŐK TÁRSASÁGA EGYESÜLET ELNÖKSÉGÉNEK BESZÁMOLÓJA 

A 2018. ÉVBEN VÉGZETT MUNKÁRÓL  

 

Egyesületünk életében kiemelt jelentőségű a mögöttünk hagyott esztendő. 2018-ban 

emlékeztünk meg ugyanis az önálló magyar katonai felderítés/hírszerzés létrejöttének 100. 

évfordulójáról. Az Elnökség – a közgyűlésen elfogadott munkatervben foglaltaknak 

megfelelően – kiemelt feladatának tekintette e jeles évfordulóról történő méltó 

megemlékezést és valamennyi jelentősebb rendezvényét a centenáriumi évforduló jegyében 

szervezte. 

A jubileumi évforduló mellett, 2018. évi tevékenységünket Egyesületünk szervezeti 

stabilitásának megőrzése, a honvédelem érdekében tevékenykedő társadalmi szervezetek 

sorában elfoglalt helyének megerősítése, együttműködő partnereinkkel meglévő kapcsolataink 

további erősítése, tagjaink számára színvonalas, vonzó programok szervezése és ezzel együtt 

a taglétszám egyenletes növekedése jellemezte. 

A beszámolási időszakban Elnökségünk fontos feladata volt a 2018. évi beszámoló 

közgyűlésen elfogadott határozatokban, illetve a Feladattervben megfogalmazott tennivalók 

végrehajtása. Ezek közül is kiemelném a jogszabályban előírt okmányok és jegyzőkönyvek 

Fővárosi Törvényszék, illetve az Országos Bírói Hivatal részére történő előkészítését és 

felterjesztését, valamint az Egyesület Adatkezelési és adatvédelmi szabályzatának 

kidolgozását. Ugyanígy fontosnak tartom megemlíteni az Elnökség, az egyes Szekciók által 

önállóan, illetve együttműködő partnereinkkel közösen szervezett rendezvényeinket, köztük is 

kiemelten az évforduló jegyében, a KNBSZ Tudományos Tanácsával közösen, a NKE 

Ludovika Kampuszán szervezett szakmatörténeti konferenciánkat, továbbá a Felderítők Napja 

alkalmából, családtagok részvételével tartott jubileumi ünnepi megemlékezésünket. 

Az Elnökség a tárgyévben négy elnökségi ülést tartott. Napirendjén az Elnökség éves 

munkaprogramja, az Egyesület által szervezett rendezvények, programok (kiemelten a már 

említett 100 éves évforduló jegyében szervezett szakmatörténeti konferencia, valamint a 

Felderítők Napja alkalmából tartott rendezvényünk előkészítése), az együttműködő 

partnereinkkel kötött megállapodások előkészítésével és végrehajtásával összefüggő 

feladatok, tagfelvételek, illetve egyéb technikai jellegű kérdések szerepeltek. Az üléseken az 



 

 

 

 

elnökség tagjai fegyelmezetten megjelentek, azok mindig határozatképesek és igen aktívak 

voltak. Valamennyi elnökségi ülésünket jelenlegi székhelyünkön, a Kerepesi út 29/b alatti 

Tanácsteremben tartottuk. A 2018. februárjában tartott beszámoló és tisztújító 

közgyűlésen az Elnökség és a Felügyelő Bizottság személyi összetétele 35%-ban megújult 

és egy kicsit meg is fiatalodott.  

Az ülések előkészítése és megszervezése érdekében végzett lelkiismeretes munkájáért 

ezen a fórumon is szeretnék köszönetet mondani Dávid Ede ny. alezredes úrnak, az 

Elnökség titkárának, illetve anyagi ügyeink folyamatos és precíz kézbentartásáért Zsoltész 

Gábor ezredes úrnak, pénzügyi referensünknek.  

 Az Elnökség aktívan kivette részét a központi rendezvényekre történő mozgósításból, 

illetve maga is több rendezvényt szervezett. Így például, az Elnökség szervezte az Egyesület 

képviselőinek részvételét a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és más együttműködők által 

tartott rendezvényeken, testületi üléseken, konferenciákon, könyvbemutatókon, 

tájékoztatókon, technikai bemutatókon. Ugyancsak az Elnökség készítette el az Egyesület 

tevékenységével kapcsolatos, felterjesztésre került, központilag előírt jelentéseket, 

tájékoztatókat, adatlapokat. 

Egyesületünk képviseletében részt vettem a Gazdálkodási és Tudományos 

Társaságok Szövetségének rendezvényein. Így – többek között – tisztújító közgyűlésükön, 

illetve a Hon- és Rendvédelmi Tagozat elnökségi ülésein, ahol jelenleg is – mint a 

Felderítők Társasága Egyesület elnöke – tag vagyok. 

Munkánk alapvető szintereinek ebben a beszámolási időszakban is a Szekciókat 

tekintettük.   

Egyesületünk Tudományos Szekciója  

 A Szekció munkáját 2018-ban is Egyesületünk Alapszabályának, valamint az 

Elnökség és a Közgyűlés által jóváhagyott éves munkatervének megfelelően végezte. Kiemelt 

feladatának tekintette – fő együttműködő partnerével, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat 

Tudományos Tanácsával – az önálló magyar katonai hírszerzés, felderítés és elhárítás 

magalakulása 100. évfordulójáról történő méltó megemlékezést. Emellett folytatta azon 

rendezvények szervezését, amelyek biztosították a rendszeres szervezeti életet és felkeltették a 

tagság érdeklődését. A rendezvények témájaként aktuális, Egyesületünk szakmai profiljához 

illeszkedő kérdéseket választott. Előadónak, ez évben is, az adott terület magas szakmai 

kompetenciával rendelkező személyeit nyerte meg. A  Szekció az év során két konferenciát, 

három klub-rendezvényt (ezen belül egy könyvbemutatót), valamint egy látogatást szervezett. 



 

 

 

 

Utóbbi szervezésében (ötletgazdaként és szervezőként) egyik aktív tagunk (Lévay Gábor ny. 

alezredes) is meghatározó szerepet vállalt. Egyesületünk tagjai az év során nagy számban, 

aktívan vettek részt együttműködő partnereink és más szervezetek által tartott tudományos 

konferenciákon, könyvbemutatókon és rendezvényeken, erősítve, növelve ezzel szervezetünk 

presztízsét. 

 A Szekció 2018. évi rendezvényei részleteiben az alábbiak voltak: 

 A./ Konferenciák 

 a.) 2018. május 10-én Egyesületünk, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat 

Tudományos Tanácsával együttműködve, ünnepi szakmatörténeti konferenciát szervezett az 

önálló magyar katonai hírszerzés és elhárítás létrejöttének 100. évfordulója alkalmából. A 

konferenciának a Nemzeti Közszolgálati Egyetem, Ludovika Főépület Kápolnája adott 

otthont. 

A konferencia célja volt, hogy egy egynapos rendezvény viszonylag szűk időkeretei 

között átfogó áttekintést adjon a szakma történetének 100 esztendejéről. Arra törekedtünk, 

hogy lehetőség szerint az egy–egy korszakot jól ismerő neves történész, vagy az adott 

időszakban felelős vezetőként szolgáló szakember vázoljon fel egy hiteles képet a hallgatóság 

számára. 

Az előzetes regisztráció alapján várakozáson felüli érdeklődés kísérte konferenciánkat, 

a rendezvényen mintegy 240 fő vett részt.   

A rendezvény megnyitóból, köszöntőből és három panelből állt.  

A konferencia első panelje „A múlt – szervezeti és szakmai kezdetek, a szolgálatok 

tevékenysége a II. világháború végéig” címet viselte, keretében két előadás hangzott el. Az 

első előadást Prof. Dr. habil. Szakály Sándor, a Veritas Történetkutató Intézet főigazgatója 

tartotta az önálló magyar katonai hírszerzés és kémelhárítás megalakulásáról, illetve 

történetéről a kezdetektől a II. világháború végéig. A panel második előadója Dr. Okváth 

Imre, az Állambiztonsági Szolgálatok Történeti Levéltárának főosztályvezetője volt, aki a 

magyar katonai hírszerzés és elhárítás történetét mutatta be a II. világháború végétől a 

rendszerváltozásig. 

A második panel „A katonai nemzetbiztonsági szolgálatok a rendszerváltás után” 

címet kapta és négy előadást tartalmazott. Elsőként (Dr. Horváth Csaba történész távolléte 

miatt) Dr. Magyar István ny. dandártábornok tartott előadást „Összehasonlító gondolatok a 

katonai hírszerzés három történelmi időszakot (hidegháborús évek, a rendszerváltást követő 



 

 

 

 

átmenet időszaka, illetve a NATO csatlakozás utáni évtized) átfogó tevékenységével és 

működésével kapcsolatban” címmel. Ezt követően, Dr. Ráth Tamás ny. mk. ezredes beszélt a 

magyar katonai felderítés/hírszerzés műszaki-fejlesztési tevékenységéről és eredményeiről. A 

panel harmadik előadását Gyaraki Károly ny. mk. altábornagy tartotta a magyar katonai 

elhárítás szervezeti fejlődéséről a rendszerváltástól 1995-ig. A panel zárásaként, Árpád Zoltán 

ezredes, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat elhárító szakterülettel foglalkozó egyik 

igazgatója, „A magyar katonai elhárítás szervezeti fejlődése 1995–2012 között” címmel 

ismertette gondolatait.  

A konferencia harmadik panelje „A KNBSZ működésének tapasztalatai, a jövő 

szakmai kihívásai” címet viselte és három előadásból állt. Elsőként Dezső Sándor 

vezérőrnagy, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat főigazgató-helyettese tartott érdekes és 

figyelmet keltő előadást a KNBSZ 2012–2018 közötti, hatéves működésének tapasztalatairól. 

Ezt követően, Rubik László ezredes, elemző-értékelő igazgatóhelyettes beszélt a katonai 

hírszerzés feladatrendszerének új vonásairól Európa és Magyarország megváltozott biztonsági 

környezetében. Végül, Szabó Károly ezredes, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat elhárító 

szakterülettel foglalkozó igazgatója ismertette gondolatait a „Katonai kémelhárítás 

feladatrendszerének új vonásai Európa és Magyarország megváltozott biztonsági 

környezetében” címmel. 

Összegezve megállapítható, hogy az elhangzott előadások méltó módon és hitelesen 

idézték fel a katonai hírszerzés és elhárítás 100 éves történetét és mutatták be a hazánk 

biztonsága szempontjából kiemelkedően fontos két szakmai terület jelenét és jövőjét. 

Köszönet illeti a KNBSZ Tudományos Tanácsát, hogy társrendezőként hatékonyan és 

sokoldalúan segítette a rendezvény szervezését, valamint lehetőséget biztosított arra, hogy a 

résztvevők megtekintsék a jubileumi évfordulóra a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat által 

készített, az önálló magyar katonai hírszerzés és elhárítás száz esztendejét bemutató kiállítást.  

b.) Második konferenciánkra, ami „1968 ötven és távlatából, elhárítók, felderítők, 

határőrök, honvédek, munkásőrök, rendőrök” címet viselte, 2018. november 8-án, a Nemzeti 

Közszolgálati Egyetem Rendészettudományi Karának előadótermében került sor. A 

konferencia fő szervezője Dr. Boda József ny. nb. vezérőrnagy volt. Társszervezőként a 

Szemere Bertalan Magyar Rendvédelem-történeti Tudományos Társaság, a Nemzeti 

Közszolgálati Egyetem Hadtudományi és Honvédtisztképző Kara, a Nemzetbiztonsági Intézet 

Polgári Nemzetbiztonsági Tanszéke, valamint Egyesületünk vett részt.  



 

 

 

 

A konferencia plenáris ülésen, majd három szekcióban (honvédségi, felderítő és 

rendvédelmi) elhangzott előadásokon keresztül dolgozta fel a Varsói Szerződés egyes 

tagállamai (Szovjetunió, Lengyelország, Magyarország, Bulgária) kijelölt fegyveres erői által 

végrehajtott 1968-as csehszlovákiai megszállás politikai hátterét, valamint annak katonai, 

felderítő, határőrizeti és rendvédelmi aspektusait. A plenáris ülésen elnökünk, Dr. Tömösváry 

Zsigmond ny. dandártábornok (PhD) tartott előadást, majd vezette a felderítő szekció 

munkáját. 

A Felderítő Szekcióban Somkutas Róbert ny. alezredes, Szabari Ferenc ny. alezredes 

és Ripcse László ny. ezredes a katonai események dokumentumokon és személyes 

élményeken alapuló felderítő, míg Jagadics Péter ny. ezredes (nemrég megjelent könyve 

alapján) annak elhárítói aspektusait elemezte. A szekcióülésen elhangzott információk jól 

egészítették ki és tették még érthetőbbé a plenáris ülésen elhangzottakat. A konferencián 

közel 100 fő, míg a Felderítő szekció munkájában 40–45 fő vett részt. Egyesületünket 15 fő 

képviselte. 

B./ Klub-rendezvények 

Évnyitó klubnapunkat január 18-án, a Nemzeti Közszolgálati Egyetem Hungária 

körúti Kampuszának dísztermében, a Zrínyi Kiadóval közösen szerveztük. A rendezvényen 

elnökünknek, Dr. Tömösváry Zsigmond ny. dandártábornoknak (PhD) „A hagymakupolák 

árnyékában – Egy katonadiplomata visszaemlékezései” című, 2017 novemberében megjelent 

könyve bemutatására került sor. A könyvet Dr. Isaszegi János ny. vezérőrnagy, a Zrínyi Kiadó 

vezetője méltatta, majd a képanyaggal gazdagon illusztrált, 392 oldalas kiadványt Dr. Béres 

János vezérőrnagy, a KNBSZ főigazgató-helyettese mutatta be az igen nagy számban jelen 

lévő érdeklődőknek. A könyvbemutató dedikációval zárult. A rendezvényen összesen 228 fő 

vett részt, Egyesületünk tagjai közül 54 fő volt jelen.  

Második klub-rendezvényünket április 26-án tartottuk székhelyünkön. Vendégünk 

tagtársunk, Dr. Magyar Sándor ezredes, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat vezető 

munkatársa volt, aki „IT fenyegetések és az informatikai biztonságtudatosság kapcsolata” 

címmel tartott előadást. A nagy érdeklődéssel kísért előadást követően a jelen lévők részéről 

több kérdés is elhangzott, ami segítette a téma még részletesebb feldolgozását. A 

rendezvényen 25 fő tagtársunk volt jelen. 

Harmadik klub-rendezvényünkre szeptember 27-én került sor székhelyünkön. A 33 fős 

hallgatóság előtt tagtársunk, Gál Emil ny. ezredes, Egyesületünk elnökségi tagja tartott 



 

 

 

 

előadást „Felderítőből magánnyomozó – avagy a magánnyomozás egy volt felderítő 

szemével” címmel, nagy érdeklődés mellett.  

C./ Látogatás 

Egyesületünk Tudományos Szekciója 2018. július 10-én látogatást szervezett a 

Budapesti Fegyház és Börtönbe (1108 Budapest, Kozma utca 13.). A program során 

tájékoztatót kaptunk a Fegyház és Börtön nagybani szervezetéről, működéséről, a 

fogvatartottak foglalkoztatásáról, életéről. Látogatásunk során meggyőződtünk arról, hogy az 

intézmény felügyelői személyzete odaadással, nagyfokú empátiával és szakmai 

elkötelezettséggel végzi munkáját, melynek fő célja az elítéltek társadalomba történő 

visszailleszkedésének segítése. Ez úton is köszönetet mondunk az Intézmény parancsnokának, 

hogy engedélyezte Egyesületünk csoportjának a látogatást, amely betekintést engedett az 

intézmény sajátos, zárt világába. A látogatáson 12 fő vett részt. 

Szakmatörténeti kutató és szakmai támogató tevékenység 

Az év során – Alapszabályunkban rögzítetteknek megfelelően – több tagtársunk is 

elismerésre méltó tevékenységet fejtett ki a szakmatörténet kutatása, feltárása és a jövő 

nemzedék számára történő dokumentálása terén. Ennek kiemelkedő példája volt a 

centenáriumi évforduló alkalmából, a KNBSZ Tudományos Tanácsa hatékony támogatásával 

megjelentetett, „Az én felderítő történetem” c. kiadványunk. Köszönet illeti valamennyi 

tagtársunkat és a kötetbe cikket beküldőket, hogy írásukkal hozzájárultak a jubileumi kötet 

megjelentetéséhez. A biztonságpolitika terén történő publikációk sorában itt kell 

megemlítenem elnökségi tagunknak, Dr. Kis-Benedek József ny. ezredesnek, „Dzsihadizmus, 

radikalizmus, terrorizmus” c. könyvét, amelyet a Zrínyi Kiadó jelentetett meg.   

Ezúton is bátorítok minden tagtársunkat arra, hogy vesse papírra szakmatörténeti 

visszaemlékezését, gondolatait, mert csak így őrizhetők meg hitelesen múltunk történései és 

válhatnak elérhetővé azok a jövő nemzedéke számára is. Erre legközelebb 2019 tavaszán 

nyílik majd lehetőség, amikor megemlékezünk a NATO 70. és hazánk szervezethez történt 

csatlakozása 20. évfordulójáról. Várjuk az ezzel kapcsolatos, személyes élményeket 

megjelenítő írásokat. Szakmatörténeti és szakmai tanulmányoknak mindig szívesen adunk 

helyet Évkönyvünkben, illetve javasoljuk és támogatjuk a KNBSZ égisze alatt megjelenő 

Felderítő Szemlében történő megjelentetést is. 

A szekció 2018-ban is jelentős mértékben járult hozzá Egyesületünk évkönyvének 

kiadásához, valamint a KNBSZ szakmai folyóiratának, a Felderítő Szemlének szakmai 

tartalommal történő megtöltéséhez.  



 

 

 

 

Összegezve megállapítható, hogy Tudományos Szekció 2018-ban is aktívan és 

célirányosan tevékenykedett, az Elnökség és a Közgyűlés által jóváhagyott éves munkatervét 

végrehajtotta.  

  További munkánknak értelmet és lendületet ad növekvő taglétszámunk, valamint az, 

hogy rendezvényeinket tagjaink szívesen és rendszeresen látogatják, igénylik a találkozást, 

érdeklődnek programjaink iránt.  

Ez úton is szeretném köszönetemet kifejezni mindazon tagtársunknak, előadóinknak, 

akik rendezvényeinken, vagy azok megszervezésében szerepet vállaltak, szerzői, oktatói, 

tudományos-kutatói, szakértői tevékenységükkel növelték egyesületünk hírnevét és 

tekintélyét. Munkájukra a jövőben is számítunk!  

Az Elnökség nevében külön is megköszönöm Dr. Magyar István dandártábornok 

úrnak, a Tudományos Szekció vezetőjének az áldozatkész, színvonalas és példaértékű 

munkát!   

 A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció is az Egyesület éves terveinek 

megfelelően, éves munkaprogramja alapján szervezte tevékenységét. A Szekció eredményes 

munkát végezett a Felderítők Napi – immár hagyományossá vált – ünnepi rendezvény 

előkészítése és megszervezése terén.  

A megemlékezés jelentőségét növelte az a tény, hogy ebben az esztendőben 

ünnepeltük az önálló magyar katonai felderítés és elhárítás létrehozásának 100. jubileumi 

évfordulóját. Az éves munkatervünkben kiemelt rendezvényként számon tartott 

megemlékezésünkre 2018. november 11-én, az elmúlt évihez hasonlóan, a Stefánia Palota 

emeleti, Gróf Eszterházy Mihály termében került sor. A rendezvény megkezdése előtt a 

megjelentek kézhez vehették az Egyesületünk arra vállalkozó tagjai által megírt történeteket 

tartalmazó „Az én felderítő történetem” című kiadványt, melyet a Katonai Nemzetbiztonsági 

Szolgálat támogatásával jelentettünk meg a centenáriumi évforduló jegyében. Az ünnepségen, 

az elnöki megnyitót követően, ünnepi beszéd hangzott el, melyet Morber Ferenc ny. 

altábornagy, Egyesületünk alapító tagja, a MK Katonai Felderítő Hivatal egykori főigazgatója 

tartott. Ezt követően, elnökünk, Dr. Tömösváry Zsigmond ny. dandártábornok tájékoztatta a 

megjelenteket a Felderítők Társasága Egyesület 2018. évi tevékenységének fontosabb 

eseményeiről, különös tekintettel a centenáriumi évfordulóra. A rendezvényen – 

hagyományainkhoz híven – nagy számban vettek részt a családtagok is. A 94 fős létszám 

minden tekintetben elismerésre méltó. A rendezvényt jelenlétével megtisztelte Dr. Béres 

János altábornagy, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat főigazgatója, aki a KNBSZ vezetése 



 

 

 

 

nevében köszöntötte a megjelenteket. Méltatta az Egyesület színvonalas tevékenységét, rövid 

tájékoztatást adott a Szolgálatnál bekövetkezett változásokról, majd elismeréseket adott át a 

Felderítők Társasága Egyesület szakmai tevékenységet segítő munkájában kiemelkedő 

teljesítményt nyújtott tagjainknak. Az ünnepségen, a KNBSZ képviseletében részt vett Páncél 

Krisztián ezredes, humán igazgató is, aki az év során közvetlenül segítette Egyesületünk 

munkáját. Az ünnepi megemlékezés hivatalos részének befejezését követően, ünnepi ebédre 

került sor, melynek étlapján szerepelt a hagyományos Márton-napi libaleves és libacomb is. 

Az ebédet követően vidám hangulatú, bajtársi, baráti beszélgetésekre került sor, melynek 

során tagjaink számos ötlettel járultak hozzá az Egyesület keretein belül végzendő munkánk 

még eredményesebbé tételéhez. Tanácsaitokat, javaslataitokat ez úton is köszönjük! 

Megvalósításukban Egyesületünk elnöksége számít cselekvő támogatásotokra! 

 A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekciójának egyik kiemelt feladata volt a 

hasonló profilú, velünk együttműködő társadalmi szervezetekkel való kapcsolattartás 

figyelemmel kísérése és segítése.  

A Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével kialakított, hagyományosan jó és 

bensőséges együttműködésünknek megfelelően – az Elnökség és a Szekció közös 

szervezésében – részt vettünk a Szövetség éves beszámoló közgyűlésén, valamint a 

rákoskeresztúri, illetve a farkasréti temetőkben az ejtőernyősök síremlékének koszorúzási 

ünnepségein. Ebben az évben a közös tagokkal együtt 38 fő képviselte Egyesületünket 

Szolnokon, március 23-án, a Magyar Ejtőernyősök Napja alkalmából tartott rendezvényen. 

Az ünnep jelentőségét növelte, hogy pontosan 100 éve hajtotta végre vitéz Boksay Antal 

főhadnagy az első magyar katonai ejtőernyős ugrást. A színvonalas program részeként, 

Gyenes István ny. dandártábornok, alelnökünk megkoszorúzta az Ejtőernyős Hősi 

Emlékművet, majd megtekinthettük a REP-TÁR múzeumot és részt vehettünk egy 

könyvbemutatón is. A centenárium napjára jelent meg ugyanis A magyar ejtőernyőzés 100 

éve című, kétnyelvű (magyar-angol), képekkel gazdagon illusztrált kötet. A könyvbemutató 

után a kötet lektora, Dr. Boda József ny. nb. vezérőrnagy tartott előadást vitéz Boksay Antal 

életéről, az ejtőernyős ugrása körülményeiről, az ugrás jelentőségéről, az eddigi kutatások 

eredményeiről. 

Szeretném megköszönni Dr. Boldizsár Gábor ezredes, elnök úrnak és a Szövetség 

vezetőinek a folyamatos, magas színvonalú együttműködést.  

 



 

 

 

 

A korábban aláírt együttműködési megállapodások alapján hatékony és tartalmas 

együttműködést folytattunk a Magyar Hadtudományi Társasággal, a Szemere Bertalan 

Magyar Rendvédelem-történeti Tudományos Társasággal. Kölcsönösen részt vettünk 

egymás rendezvényein, konferenciáin, kiadványainkban kölcsönösen lehetőséget 

biztosítottunk egymásnak tudományos munkáink megjelentetésére. Mindkét szervezet 

vezetésének köszönjük a valóban élő, gyümölcsöző együttműködést! 

A korábban megkötött megállapodások szellemében folytattuk az együttműködést a 

Békefenntartók Bajtársi Egyesületével. Az ő szervezésükben került sor Pákozdon, az ENSZ 

Nemzetközi Béke Napján rendezett megemlékezésre és koszorúzásra, valamint az 

Összhaderőnemi Parancsnokság által szervezett, a Békefenntartók Napján megtartott 

rendezvényre, amelyen Egyesületünk több tagja is részt vett.  

Ugyancsak folyamatos volt az együttműködés Balassi Bálint Bajtársi Egyesülettel. 

Kölcsönösen részt vettünk egymás rendezvényein, így például az Egyesület közgyűlésén és 

több klubrendezvényén is, illetve ahol csak lehetett segítettük egymás munkáját. Ezen a 

fórumon is valamennyiünk nevében köszönöm Galló István nyá. ezredes úrnak, az 

Egyesület elnökének a kölcsönösen hasznos együttműködést. 

Egyesületünk képviseletében Széles Ernő ny. dandártábornok és Dr. Sallai Imre ny. 

ezredes kollégáink vettek részt a MATASZ különböző hazai és nemzetközi rendezvényein 

és tevékenykednek aktívan a tartalékosok körében. Tábornok urat korábban a MATASZ 

elnökévé választották, ez is egyik biztosítéka annak, hogy a két szervezet tagjai kölcsönösen 

részt vehetnek egymás programjain és segítik egymás tevékenységét. 

Ezúton is szeretném megköszönni Elnök Úrnak és a Magyar Tartalékosok 

Szövetsége vezetésének az aktív együttműködést, a fogadókészséget.  

Aktivitásunknak köszönhetően mára jelentősen megnövekedett ismertségünk és 

elismertségünk. Egyre több szervezet keresi a kapcsolatot Egyesületünkkel, szervez velünk 

közös programokat és veszi igénybe a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. 

Mindezek eredményeként, az elmúlt egy–két évben emelkedett együttműködő partnereink és 

a tagjaink sorába jelentkezők száma is. 

Kérem tagjainkat, hogy azok, akik más hozzánk hasonló célú civil társadalmi, 

szervezetekkel, szponzorokkal való kapcsolatok kialakításában, különböző rendezvények 

előkészítésében részt kívánnak venni, jelentkezzenek a Szekció vezetőjénél. Széles Ernő 

tábornok úr, köszönöm a munkádat!  



 

 

 

 

Bár ezzel a területtel az Elnökség foglalkozik, de a munkaterület jellege miatt itt 

célszerű szólnom a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálattal meglévő kapcsolatunkról. 

Kapcsolatunk a Szolgálat vezetésével töretlen és igen gyakorlatias. Főigazgató úr 

kapcsolattartónak a humán igazgatót, Páncél Krisztián ezredes urat jelölte ki, akivel 

folyamatos, hasznos munkakapcsolatban állunk, és aki minden segítséget megad a 

munkánkhoz. Dr. Béres János altábornagy, főigazgató úr részt vett a Felderítők Napja 

alkalmából rendezett családi rendezvényünkön, Dezső Sándor dandártábornok úr, főigazgató-

helyettes pedig az éves beszámoló közgyűlésünkön. A pozitívumokhoz sorolom azt a tényt is, 

hogy Dr. Magyar István ny. dandártábornok úrral együtt tagjai lehettünk a Szolgálat szakmai 

folyóirata, a Felderítő Szemle megjelenését segítő Szerkesztő Bizottságnak. Fontosnak 

tartom azt is, hogy Főigazgató úr meghívására a Szolgálat állománygyűlésein három fővel 

rendszeresen képviselhettük Egyesületünket. A főigazgató általános helyettese, Dezső Sándor 

vezérőrnagy úr és Oroszi Zsolt ezredes úr, főigazgató-helyettes részéről folyamatos, 

konstruktív támogatásban van részünk.  Ezen a fórumon is szeretnék köszönetet mondani 

Dr. Béres János altábornagy, főigazgató úrnak és a főigazgató-helyettes uraknak az 

Egyesületünkhöz való pozitív hozzáállásáért és a támogatásért!  

A Szociális Szekció munkáját 2018-ban is az Egyesület alapszabályában 

meghatározottak szerint végezte. Fő feladatának tekintette, hogy információt szerezzen 

bajtársaink szociális és egyéb olyan problémáiról, amelyek az Egyesületre tartozhatnak, és 

amelyek megoldásához segítséget tudtunk nyújtani. 

Folyamatosan figyelemmel kísérte a nehéz élethelyzetbe került tagjaink sorsát. 

lehetőségeihez képest felhívta az Elnökség és az illetékes szervezetek figyelmét, javaslatot tett 

a segítségnyújtás megszervezésére és koordinálta az abban résztvevők tevékenységét. 

Az Egyesület alapszabályában meghatározottakon felül, 2018-ban a Szociális Szekció 

vezetésében, a MH Katonai Igazgatási és Központi Nyilvántartó Parancsnokság kapcsolattartó 

osztályaiban bekövetkezett személyi változások szükségessé tették olyan új feladatok 

felvállalását, mint: 

- munkakapcsolat kialakítása a MH Katonai Igazgatási és Központi Nyilvántartó 

Parancsnokság Nyilvántartó, Kegyeleti és Üdültetési részlegével; 

- folyamatos munkakapcsolat kialakítása a Budapesti Nyugállományúak Klubja 

Felderítő I–II. tagozat vezetőivel; 

- az Elnökség és a Tagság naprakész tájékoztatása a kegyeleti támogatás menetéről, 

a szociális támogatás és az üdültetés igénybevételének lehetőségeiről. 



 

 

 

 

E feladatok eredményes végrehajtása érdekében, az év második felében egyeztető 

megbeszélést folytattunk a MH Katonai Igazgatási és Központi Nyilvántartó Parancsnokság 

Nyilvántartó, Kegyeleti és Üdültetési osztályaival. Ennek során megismerkedtünk ezen 

területeken dolgozó ügyintézőkkel és egyeztettük velük a koordinálandó feladatokat. 

Ugyancsak fontosnak tartottuk a Felderítő I–II. tagozatokkal való együttműködést a 

tagjainkat érintő szociális kérdésekben. Mindhárom szervezet törekedett arra, hogy lehetőleg 

mindenki azonos információval rendelkezzen szociális és kegyeleti ügyekben. Ennek 

érdekében, az év során három alkalommal kordinációs megbeszélést folytattunk. A Felderítő 

I–II. tagozat vezetői a Szociális Szekció vezetője és MH Katonai Igazgatási és Központi 

Nyilvántartó Parancsnokság Kegyeleti osztály munkatársai közösen előkészítettek egy 

emlékeztetőt a kegyeleti tevékenységgel kapcsolatban, ami jelenleg egyeztetés alatt van. 

A Szekció, a Nyugállományú Klubok (Felderítő I–II.) tagozataival együttműködve, 

segítette a kegyeleti tevékenységet, részt vett az elhunyt bajtársak temetésének 

megszervezésében, koordinálásában, a hozzátartozók támogatásában, mozgósította a tagságot 

a temetési szertartáson való részvételre; megszervezte az Egyesület képviseletében a koszorúk 

beszerzését és eljuttatását. Egy–egy kegyeleti napon részvétet nyilvánított, illetve felkereste a 

korábban elhunyt bajtársak sírhelyét, illetve emlékhelyét. 

A Szekció folyamatosan figyelemmel kísérte a szociális területen bekövetkezett 

jogszabályi változásokat és igyekezett segíteni a tagok tájékoztatását. Felhasználta a zárt 

közösségi oldalakon, az email levelező rendszereken keresztül a kapcsolattartásra, illetve 

tájékoztatásra és tájékozódásra kínálkozó lehetőségeket. Elsősorban információkkal, a 

lehetőségek megkeresésével, néhány bajtársunk önzetlen közreműködésével pedig beteg 

társaink meglátogatásával tudtuk segíteni a rászorulókat. 

 Ebben a beszámolási időszakban öt bajtársunk távozott el végleg közülünk: Kiss 

Tibor nyá. vezérőrnagy úr, Egyesületünk Örökös Tiszteletbeli Tagja, Kevei Gyula nyá. 

ezredes úr, Simon Csaba nyá. ezredes úr, Román György ny. alezredes úr és Angi 

Ferenc főhadnagy úr.  

 Több olyan bajtársunktól is el kellett búcsúznunk, akik ugyan nem voltak 

egyesületünk tagjai, de a szakmának ismert személyiségei voltak. Tisztelettel és kegyelettel 

vettünk részt, képviseltük Egyesületünket elhunyt bajtársaink temetésén. Köszönet 

mindazoknak, akik megjelentek a végtisztesség megadásán. 

Kérlek Benneteket, hogy rövid néma felállással tisztelegjünk elhunyt bajtársaink 

emléke előtt! 



 

 

 

 

Összeségében megállapítható., hogy a Szociális Szekció az érintett állami és 

társadalmi szervezetekkel együttműködve részt vett a szociális jellegű rendezvények 

előkészítésében, illetve a tagság tájékoztatásában. Ezen a téren kiemelném Juhász György, 

Nyári Dezső és Somkutas Róbert tagtársaink szociális tevékenységét, segítségét, illetve a két 

nyugdíjas szervezet vezetőnek, Altorjai Sándor és Dlask Róbert nyá. ezredes uraknak, 

tagtársainknak az együttműködési készségét. A Szekció által 2018-ban elvégzett munka 

segítette a Felderítők Társasága Egyesület szociális célkitűzéseit, erősítette a Tagság 

összetartozását. 

Külön is megköszönöm Juhász György nyá. dandártábornok úrnak, a Szekció 

vezetőjének a lelkiismeretes munkát. 

Szervezeti életünket illetően, a beszámolási időszakban egy beszámoló és tisztújító 

Közgyűlést tartottunk. A Közgyűlésen az Elnökség és a Felügyelő Bizottság beszámolt a 

végzett munkáról, a pénzügyi referens számot adott az Egyesület pénzügyi helyzetéről, illetve 

az Alapszabály szerinti tevékenység érdekében felhasznált eszközökről. A Közgyűlés 

jóváhagyta az Egyesület életét és működését meghatározó okmányokat, megválasztotta az 

Egyesület új tisztségviselőit, akik közé – amint azt már említettem – néhány fiatalabb 

bajtársunk is bekerült. 

Ami a taglétszám alakulását illeti, 2018-ban a beszámolási időszakban 5 fő 

elhalálozott és egy fő kilépett tagjaink sorából. Az év folyamán tíz, ez év februárjában 

pedig hat rendes taggal viszont gyarapodtunk. Örömmel jelenthetem, hogy az utóbbiak 

közül öt fő aktív állományú, ami reményeink szerint egy új tendenciát jelent. Jelenlegi 

taglétszámunk 176 fő, (kilenc Örökös Tiszteletbeli Tag, 163 rendes tag, négy pártoló tag), 

ami az Egyesület presztízsének és vonzerejének folyamatos növekedéséről tanúskodik.  

Egyesületünk életének és tevékenységének bemutatását segítendő, ez alkalommal is 

kézbe vehettétek idei „Évkönyvünket” (sorrendben immár a nyolcadikat)! A kiadvány a 

saját, a közös rendezésű, illetve a részvételünkkel megrendezett konferenciák anyagain túl, 

tartalmazza éves beszámolónkat és munkatervünket, az év valamennyi jelentős eseményéről 

tájékoztatást ad, képeket, híreket közöl tagságunk és a szervezetünk iránt érdeklődők számára. 

Külön köszönöm – mindannyiunk nevében – Dr. Magyar István ny. dandártábornok 

úrnak, Ledács-Kiss Jenő ny. ezredes úrnak és Gál Csaba ny. ezredes úrnak az 

évkönyvünk megjelentetése érdekében kifejtett áldozatkész munkáját. 



 

 

 

 

Az Elnökség és Gyenes István ny. tábornok úr munkájának, valamint a Katonai 

Nemzetbiztonsági Szolgálat illetékesei segítő támogatásának köszönhetően, működik és 

folyamatosan naprakész honlapunk. Köszönet érte minden közreműködőnek. 

Ez úton szeretném tájékoztatni a Közgyűlést, hogy Egyesületünk működési 

feltételrendszere javítása érdekében, tagtársunk, Király Elemér ny. mk. ezredes 

bajtársunk kezdeményezésére, a 2017. évihez hasonlóan, 2018 elején ismételten két 

pályázatot nyújtottunk be a kormányzati „Elektronikus Pályázatkezelési és 

Együttműködési Rendszerben”.  

A működési támogatásra 1,185 M Ft-ot kértünk és 400 e Ft-ot ítélt meg nekünk a 

kiíró. A szakmai tevékenységünk támogatására 430 e Ft-ot kértünk és 200 e Ft-ot nyertünk. 

Mint már az előző beszámolóban is szerepelt, 2017-ben működési támogatásra 750 e Ft-ot és 

szakmai tevékenységünk támogatására pedig 200 e Ft-ot nyertünk és használtunk fel. A 

pályázati pénzekkel a szabályoknak megfelelően elszámoltunk. A beszámolókat határidőre 

megküldtük a Nemzeti Együttműködési Alap által üzemeltetett EPER rendszeren keresztül. 

A pályázati pénzből beszerzett kitűzők, tagsági kártyák, projektor, laptopok, roll-up 

tablók lehetővé tették, hogy az elmúlt évben rendezvényeink színvonala méltó volt a felderítés 

100 éves évfordulójához, tagjaink között tovább erősítette az összetartozás érzését. 

A szakmai tevékenységünk támogatására nyert 200 e Ft-ot 2017-ben is és az idén 

is, évkönyvünk megjelenésének részbeni finanszírozására fordítottuk, illetve fordítjuk. 

A 2018-ban elnyert működési támogatás összegét új tagjaink tagsági kártyájára és 

kitűzőire, valamint egy új laptop és projektor beszerzésére használjuk fel. A laptop 

beszerzésével az elkülönített adatnyilvántartást biztosítjuk az új adatvédelmi törvény 

előírásinak megfelelően.  A projektor pedig a még színvonalasabb előadások megtartását 

biztosítja. 

Összességében: a pályázati források is hozzájárultak egyesületünk stabil gazdasági 

helyzetéhez és a magasabb színvonalú szakmai tevékenység végzéséhez. 

A pályázat előkészítése és beadása terén végzett odaadó munkájáért ezúttal mondok 

köszönetet Király Elemér ny. mk. ezredes, Zsoltész Gábor ezredes és Dr. Magyar István 

ny. dandártábornok tagtársainknak.  

Az Elnökség szinte napi kapcsolatban volt a Kerepesi úti objektumot üzemeltető 

Zrínyi Kommunikációs Kht. kijelölt egységeivel, valamint a számlánkat kezelő OTP-vel. 

Valamennyi Elnökségi ülésünket az objektum tanácstermében tartottuk, ami szorosabb 

koordinációt kívánt programjaink tervezése során. A székhelyünkön tartott rendezvényeink 



 

 

 

 

előkészítéséhez és végrehajtásához komoly segítséget kaptunk Gárdos Vilmos ny. 

alezredes úrtól, az objektum üzemeltetési főosztályvezetőjétől. 

Tisztelt Közgyűlés!  

Kedves Barátaim!  

 Az elnökség nevében ennyiben kívántam számot adni az elvégzett munkáról. A 

beszámolóval kapcsolatban várjuk hozzászólásaitokat, véleményeteket, javaslataitokat!  

Mind a magam, mind pedig az Elnökség tagjai nevében minden kedves tagtársunknak 

és együttműködő partnereinknek szeretném megköszönni az elmúlt esztendőben nyújtott 

támogatást, rendezvényeinken az aktív részvételt.  

Köszönöm megtisztelő figyelmeteket! 

Budapest, 2018. március 1. 

 

                                                                   Dr. Tömösváry Zsigmond nyá. ddtbk. 

                                                                                             elnök 


